

Council of the European Union

Brussels, 7 December 2023 (OR. en, de)

16391/23

FRONT 398 MIGR 438 ASILE 126 COMIX 568 COTER 237

## NOTE

From:	German delegation
То:	Working Party on Frontiers/Mixed Committee
	(EU-Iceland/Liechtenstein/Norway/Switzerland)
No. prev. doc.:	15450/23
Subject:	Prolongation of border controls at the German internal borders in accordance with Article 28 of Regulation (EU) 2016/399 on a Union Code on the rules governing the movement of persons across borders (Schengen Borders Code)

Delegations will find attached a copy of the letter received by the General Secretariat of the Council on 04 December 2023 regarding the prolongation of border controls by Germany to the Republic of Poland, the Czech Republic and the Swiss Confederation up to 15 December 2023.

## ANNEX

徽

Bundesministerium des Innern und für Heimat

Received on 04. 12. 2023

Bundesministerium des Innern und für Heimat, 11014 Berlin

Vizepräsidenten der Europäischen Kommission Herrn Margaritis Schinas 1049 Bruxelles/Brussels BELGIEN

Kommissarin für Inneres der Europäischen Kommission Frau Ylva Johansson 1049 Bruxelles/Brussels BELGIEN

Generalsekretärin des Rates der Europäischen Union Frau Thérèse Blanchet 1049 Bruxelles/Brussels BELGIEN

Präsidentin des Europäischen Parlaments Frau Roberta Metsola 1049 Bruxelles/Brussels BELGTEN

Innenministerinnen und Innenminister der EU- und der Schengener-Vertragsstaaten

Nur per E-Mail

Sehr geehrte Frau Generalsekretärin,

mit meinem Schreiben vom 13. Oktober 2023 habe ich über die vorübergehende Wiedereinführung von Binnengrenzkontrollen an den landseitigen deutschen Binnengrenzen zur Republik Polen, zur Tschechischen Republik und zur Schweiz mit Wirkung zum 16. Oktober 2023 für die Dauer von zunächst zehn Tagen auf der Grundlage von Artikel 28 der Verordnung (EU) 2016/399 (Schengener Grenzkodex) informiert. Diese Binnengrenzkontrollen habe ich mit meinen Schreiben vom 25. Oktober und 14. November 2023 im Rechtsrahmen von Artikel 28 des Schengener Grenzkodex bis einschließlich 4. Dezember 2023 verlängert und auf EU-Ebene notifiziert.

Zustell- und Lieferanschrift: Ingeborg-Drewitz-Allee 4, 10557 Berlin Verkehrsanbindung: S + U-Bahnhof Hauptbahnhof IM 014489 2023 07-12-2023

> Nancy Faeser Bundesministerin

Alt Moabit 140 10557 Berlin Postanschrift: 11014 Berlin Tel. +49 30 18 681-11000 Fax +49 30 18 681-11014 Ministerin@bmi.bund.de www.bmi.bund.de

Berlin, 4. Dezember 2023

16391/23 ANNEX

## Seite 2 von 2

Gestatten Sie mir, dass ich auf die o. a. Schreiben Bezug nehme; die dort geschilderten Gründe für die vorübergehende Wiedereinführung von Binnengrenzkontrollen bestehen uneingeschränkt weiterhin fort. Dies gilt insbesondere für die nach wie vor erhebliche Belastungssituation in den Ländern und Kommunen mit Blick auf die Aufnahme, Unterbringung und Versorgung im Kontext des irregulären Migrationsgeschehens und der Schleusungskriminalität. Angesichts dessen haben auch zahlreiche andere Mitgliedstaaten Binnengrenzkontrollen vorübergehend wiedereingeführt und zwischenzeitlich mehrfach verlängert.

Im Ergebnis einer sorgfältigen Abwägung habe ich auf der Grundlage von Artikel 28 Schengener Grenzkodex entschieden, dass an der deutsch-polnischen, der deutsch-tschechischen und der deutsch-schweizerischen Landgrenze die vorübergehend wiedereingeführten Binnengrenzkontrollen bis einschließlich zum 15. Dezember 2023 verlängert werden. Sollten sich die aktuellen sicherheits- und migrationspolitischen Herausforderungen verstetigen, sind temporäre Binnengrenzkontrollen ab dem 16. Dezember 2023 im Rechtsrahmen des Artikels 25 des Schengener Grenzkodex in Betracht zu ziehen.

Seien Sie weiterhin versichert, dass die Bundespolizei an den betreffenden Landgrenzen mit ihren innerstaatlichen Sicherheitspartnern und den Partnerbehörden der Nachbarstaaten eng zusammenarbeitet und dabei bestrebt ist, die Auswirkungen auf den grenzüberschreitenden Straßen- und Warenverkehr, die Wirtschaft und das Leben sowie Arbeiten in der Grenzregion so gering wie nur möglich zu halten.

Mit freundlichen Grüßen

Wany & all

Nancy Faeser

Mr Margaritis Schinas Vice-President of the European Commission 1049 Brussels BELGIUM

Ms Yiva Johansson European Commissioner for Home Affairs 1049 Brussels BELGIUM

Ms Thérèse Blanchet Secretary-General of the Council of the European Union 1049 Brussels BELGIUM

Ms Roberta Metsola President of the European Parliament 1049 Brussels BELGIUM

Home affairs ministers of the EU and Schengen Member States

## Dear Colleagues,

In my letter of 13 October 2023 I notified you of the temporary reintroduction of border controls at Germany's land borders with the Republic of Poland, Switzerland and the Czech Republic, initially for 10 days beginning 16 October 2023, on the basis of Article 28 of Regulation (EU) 2016/399 (Schengen Borders Code). With my letters of 25 October and 14 November 2023, I renewed these controls at the internal borders up to and including 4 December within the legal framework of Article 28 of the Schengen Borders Code and provided notification at EU level.

The reasons for the temporary reintroduction of border checks which I described in the above-mentioned letters continue to apply in full. This is true in particular of the enormous pressure that the state and local governments continue to face with regard to admitting, accommodating and providing for people seeking protection in the context of irregular migration and illegal migrant smuggling. In view of this situation, many other Member States have temporarily reintroduced controls at the internal borders and repeatedly renewed them.

Following careful consideration, I have ordered, on the basis of Article 28 of the Schengen Borders Code, the renewal of temporary border controls at Germany's land borders with Poland, Switzerland and the Czech Republic up to and including 15 December 2023.

Should the current security and migration policy challenges continue, I will take into consideration temporary controls at the internal borders beginning on 16 December 2023 within the framework of Article 25 of the Schengen Borders Code.

Please be assured that Germany's Federal Police, together with their partner authorities within Germany and in Poland, Switzerland and the Czech Republic, will strive to keep to a minimum the impacts on cross-border road traffic and the flow of goods, the economy and the lives and work of people in the border region.

Yours sincerely,

Nancy Faeser